
گلایه کاربران از اختلال اینترنت

  وزیر ارتباطات 
از بهبود سرعت اینترنت می گوید

  مسئولان نگرانی ندارند، فیلتر نیستند!
 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: اظهارات مسئولان با 
آنچه مردم مشاهده می کنند و در سایت های اطلاع رسانی 
درج می شود، قابل تامل است. سرعت پایین اینترنت و قطعی 
مکرر چنان است که دیگر کمتر کسی به فیلتر شبکه های 
اجتماعی فکر می کند. 8 تیرماه بود که برخی سایت ها گزارش 
دادند: اینترنت این روزها به مشکل جدی در زندگی بسیاری 
از ایرانیان تبدیل شده است. کاربران در مورد سرعت و کیفیت 
اینترنت گلایه های زیادی دارند. همین دیروز گزارش رادار 
آروان از دیتاسنترهای ایران، حاکی از وجود اختلال بالا به ویژه 
برای سرویس گوگل است. آنگونه که رسانه ها گزارش داده اند، 
با بررسی تاریخچه رادار، مشخص می شود که در هفته اخیر 
سطح بالایی از اختلال در اینترنت کشور وجود داشته. به شکل 
نسبی نیز سطح انتقاد و اعتراض ها نسبت به وضعیت اینترنت 
در شبکه های اجتماعی در روزهای اخیر افزایش داشته است. 

  بازهم وعده
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات رفع محدودیت های 
برای برخی از پلتفرم ها را مشروط به پذیرش قواعد جمهوری 
اسلامی دانست و گفت: درباره سایر محدودیت هایی که 
موجود است، بخشی از آن را می پذیریم، نمونه آن گوگل پلی 
است که در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه در 
حال پیگیری هستیم. عیسی زارع پور در حاشیه بازدید از 
نمایشگاه الکامپ در جمع خبرنگاران در خصوص رفع کندی 
اینترنت با تاکید بر اینکه این روند رو به بهبود است، افزود: 
در نمایشگاه ملاحظه می کنید، ما سرعت های اینترنتی که 
برای مردم فراهم می کنیم، سرعت های چندصد مگابایت بر 
ثانیه است. وی ادامه داد: ۱۰ تا ۱۵ سال است که در ارتباطات 
ثابت سرمایه گذاری نشده بود و عقب بود و ۱۰ سال است 
که ارتباطات ثابت در رده یکصد و چهلم جدول در بین 
۱8۰ کشور دنیا هستیم و با اجرای این پروژه وضعیت ما 
بهتر خواهد شد. زارع پور با بیان اینکه ولی نسبت به گذشته 
به هیچ وجه عقب گرد نداریم و وضع ما روز به روز بهتر شده 
است، افزود: ولی نسبت به آنچه که باید باشیم، عقب هستیم 
و شبانه روزی تلاش می کنیم تا بهترین ها را برای مردم فراهم 
کنیم. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار کرد: در این 
نمایشگاه شرکت های مختلفی هستند که بر روی پروژه 
فیبر نوری و نسل پنجم فعال هستند و این مسیری است که 
وزارت ارتباطات آن را دنبال می کند تا سرعت های خوب را 
برای مردم فراهم کند. زارع پور اضافه کرد: آنچه یکسری از 
آن گلایه دارند، موضوع محدودیت هایی است که در برخی 
از پلتفرم ها اعمال شده است و ما اعلام کردیم مانند عرفی 
که در همه جا وجود دارد، هر پلتفرمی که قوانین جمهوری 
اسلامی را بپذیرد، می تواند در ایران فعالیت کند، ولی برخی 
از پلتفرم ها نپذیرفتند. وی تاکید کرد: همه کشورهای دنیا 
برای فضای مجازی خود اهمیت قائل هستند و پلتفرم ها 
مکلفند قواعد کشورها را رعایت کنند. وزیر ارتباطات ادامه 
داد: درباره سایر محدودیت هایی که موجود است، بخشی از 
آن را می پذیریم که می شود درباره آن تجدیدنظر کرد، همان 
طور که بارها عرض کردم، درباره گوگل پلی است که در این 
نمایشگاه برخی از شرکت ها گله کردند و ما در کارگروه تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه که مرجع تصمیم گیری در این 
خصوص است و دارای ۱۳ عضو بوده که یکی از اعضای آن 

وزارت ارتباطات است، در حال پیگیری هستیم. 
  کاربران چه می گویند؟

 در حالی وزیر ارتباطات از سرعت اینترنت در نمایشگاه 
الکامپ می گوید که برخی رسانه ها از عدم حضور تعدادی 
از شرکت ها در این رویداد به دلیل محدودیت های اینترنتی 
خبر داده بودند. محدودیت هایی که هم دسترسی کاربران 
به سایت ها و پلتفرم ها را به چالش تبدیل کرده است و هم 
بسیاری اوقات بر سرعت اینترنت اثر منفی می گذرد. در همین 
رابطه نشریه کارنگ چندی پیش نوشته بود: »محدودیت  و 
اختلال های اینترنت که از نیمه دوم سال گذشته شروع شده 
و همچنان هم ادامه دارد کسب وکارها را متحمل خسارت و 
چالش های زیادی کرده است. حالا همین محدودیت های 
اینترنتی در کنار مشکلات اقتصادی باعث شده برخی از 
شرکت های فناوری رغبتی به حضور در نمایشگاه الکامپ 
نشان ندهند.« نکته قابل تامل آنجاست که وزیر ارتباطات 
در هفته گذشته عنوان کرده بود که »با هرگونه اختلال در 
اینترنت مخالف است و محدودیت های اینترنتی در اختیار 

وزارتخانه ارتباطات نیست.«
   آیا مسئولان نیز فیلتر هستند؟

 موضوع بعدی به اظهارات وزیر ارتباطات درباره فیلترینگ 
مربوط است. او در حاشیه روز اول نمایشگاه الکامپ ۱۴۰۲ 
خواستار »بررسی موضوعات مربوط به فیلترینگ توسط سایر 
اعضای کمیته فیلترینگ شد« و اظهار کرد که »به عنوان 
یک عضو این کمیته، پیگیر رفع مشکلات اینترنت است.«، 
اما برخی سایت ها ۲ روز قبل این اظهارات وزیر ارتباطات، 
نوشتند: وقتی زارع پور مقابل این سوال قرار گرفت که اگر 
تصمیم گیری درباره رفع فیلتر تلگرام، واتساپ و اینستاگرام 
به او سپرده شود آیا امروز موافق رفع فیلتر است، گفت: »نه 
موافق نیستم.« البته ظاهرا فیلتر مخصوص شهروندان است 
و مسئولان دغدغه ای ندارند که پیگیر باشند. مانند روز 
پنجشنبه که بهروز عزیزی فعال رسانه ای در توئیتی نوشت: 
»دولت از یک طرف هر روز فیلترینگ را تشدید می کند و از 
سوی دیگر وزیر کار دولت رئیسی تیک آبی توئیتر می خرد!«

  آرمان ملی – مطهره شفیعی: ۳ نام و کلی اتهام! هر ۳ نفر 
دارای پرونده اقتصادی بودند، پرونده های کلانی که نام آنها را 
در اذهان ثبت کرد. شهرام جزایری، بابک زنجانی و اکبر طبری. 
شامگاه چهارشنبه بود که رئیس سازمان زندان های کشور تصریح 
کرد: »آقایان هاشمی و طبری و نجفی در چارچوب موازین 
قانونی از زندان آزاد شده اند و هیچکدام الان به واسطه مرخصی 
طویل المدت خارج از زندان نیستند.« غلامعلی محمدی گفت: 
آقای طبری از مرخصی طویل المدت بهره مند نشده است. اگر 
وی در زندان نیست به دلیل تصمیم مرجع قضائی است نه به 
لحاظ اعطای مرخصی. ممکن است کسی درخواست اعمال 
ماده ۴۷۷ کند و در فرآیند رسیدگی به این ماده به صورت موقت 
اجرای حکم متوقف شود، وی از زندان آزاد می شود و مجددا 
پرونده اش رسیدگی می شود؛ اگر در فرآیند رسیدگی کاشف 
به عمل آمد که باید در زندان باشد، یا رای صادر می شود یا به 
مجازات او تخفیف داده می شود و ممکن است به زندان هم 
برگردد. وی افزود: آقای مهدی هاشمی نیز آزاد شده است و 
این براساس تصمیم مرجع قضائی بوده و ارفاق نیست. این افراد 
به واسطه تصمیم مرجع قضائی و براساس اصول و موازین قضائی 
از زندان آزاد شده اند و هیچکدام از این دو نفر در مرخصی به سر 
نمی برند.« اظهارات رئیس سازمان زندانها سبب ابهاماتی شد و 
قوه قضائیه به ارائه توضیحاتی پرداخت. در این توضیحات آمده: 
بابک زنجانی و شهرام جزایری در زندان و در حال طی دوران 
محکومیت هستند. مرکز رسانه قوه قضائیه در ادامه و در خصوص 
آخرین وضعیت پرونده اکبر طبری نیز مطالبی منتشر کرده 
است. در این بخش از توضیحات آمده: محکوم علیه اکبر اتباعی 
طبری دارای عناوین اتهامی متعدد بوده که در بعضی از عناوین 
به ویژه ارتکاب بزه اعمال نفوذ به ۴۵ ماه حبس محکوم شده که 
این مدت حبس نامبرده با گذراندن دوران محکومیت به صورت 
کامل خاتمه یافته است. وی در دوران محکومیت نیز از هیچ 
مرخصی طویل المدتی استفاده نکرده است. در خصوص سایر 
عناوین اتهامی اکبر طبری نیز حکم بر محکومیت صادر، لیکن 
به دلیل اعتراض و واخواهی او و وکلایش، طبق قانون مراتب در 

دیوان عالی کشور در حال بررسی مجدد است. طبری همچنین 
جریمه های نقدی که به آن محکوم شده بود را پرداخت کرده 
است. نامبرده بعد از تحمل ۴۵ ماه حبس، اکنون پس از تودیع 
وثیقه سیصد میلیارد تومانی و بر اساس تصمیم مرجع قضائی از 
زندان خارج شده تا نتیجه نهایی پرونده وی در دیوان عالی کشور 

مشخص شود. 
  مجرم جوانی که دیگر جوان نیست

 شهرام جزایری همان جوانی بود که در سال ۱۳8۱ در سن ۲۹ 
سالگی و در جریان بزرگ ترین و جنجالی ترین پرونده اقتصادی 
ایران بعد از انقلاب تا آن زمان بود، بازداشت شد. سرانجام، شهرام 
جزایری پس از برائت کامل از اتهام اخلال در نظام اقتصادی 
توسط شعب ویژه دیوان عالی کشور، در نهایت به ۱۱ سال حبس 
تعزیری محکوم شد. وی در اتهامات اقتصادی جمعا به ۵ سال 
حبس و در اتهامات معمولی ناشی از عبور از آب و کارت سربازی 
جمعا به ۶ سال حبس محکوم شد. او در سال ۱۳۹۴ پس از 
گذراندن محکومیت از زندان آزاد و در سال ۱۳۹۷ دوباره زندانی 
و به ۷ سال حبس دیگر محکوم شد. اردیبهشت ۹۹ سخنگوی قوه 
قضائیه در پاسخ به پرسشی درباره صادرشدن ۲ حکم قطعی برای 
شهرام جزایری، اظهار کرد: خبری که در ارتباط با محکومیت وی 
اعلام شد، درست است؛ ۷ سال حبس که مجازات اشد است قابل 
اجراست که در دادگاه بدوی صادر شده و در دادگاه تجدیدنظر 
نیز تأیید شده است. جزایری به سیاست هم برای پیشبرد 
اهدافش ورود داشت و برخی از سیاسیون هم از او استفاده 
کردند مانند سال 88 که محمود احمدی نژاد رودرروی مهدی 
کروبی نشست و از قاب تلویزیون او را متهم به دریافت رشوه از 
شهرام جزایری کرد. جزایری اما ادعای او را رد کرد و گفت: 
»این بازی های آقای احمدی نژاد بود که این مساله را آنگونه 
مطرح کرد. آقای رئیس جمهور محترم سابق و اطرافیانش تلاش 
دارند حرف هایی بزنند که برای عوام جذاب باشد .« ۱۵ فروردین 
سالجاری هم فیلمی در شبکه های اجتماعی منتشر شده است که 
در آن، شهرام جزایری، در زندان مشغول سیخ کردن کباب است. 
هرچند این ویدئو جنجال زیادی بر پا کرده اما تهیه اقلام خوراکی 

از فروشگاه های زندان امکان پذیر است، اما آنچه قابل تامل است 
وجود موبایل هوشمند و استفاده از شبکه های اجتماعی و ارسال 

این فیلم ها به خارج از زندان است. 
  کباب خور زندان چه می کند؟

 بابک زنجانی هم نامی آشناست. اواخر سال ۱۳۹۲ بازداشت 
سرمایه دار جنجالی به نام بابک زنجانی از سوی محسنی اژه ای 
سخنگوی وقت قوه قضائیه اعلام شد. طبق کیفرخواست صادره 
از سوی دادسرای عمومی و انقلاب تهران، اتهامات بابک زنجانی 
عبارت بود از افساد فی الارض از طریق اخلال در نظام اقتصادی 
کشور، کلاهبرداری از شرکت ملی نفت، بانک مسکن و تامین 
اجتماعی، پولشویی، جعل ۲۴ فقره اسناد بانکی و صورت 
حساب های بانکی، جعل حواله های ارزی، جعل دستور انتقال 
بین بانک ها. نهایتا پس از برگزاری جلسات متعدد در دادگاه 
انقلاب در سال ۹۴، دادگاه بدوی وی را مفسد فی الارض شناخت 
و به اعدام، رد مال شاکی و شرکت ملی نفت ایران و جزای نقدی 
محکوم کرد. سرانجام حکم اعدام بابک زنجانی از سوی دیوان 
عالی کشور تایید شد. مرداد سال گذشته سخنگوی قوه قضائیه 
گفت: »در خصوص اجرای حکم این پرونده گفتنی است که این 
امر تکلیف اجرای حکم بابک زنجانی بر عهده دادستانی و واحد 

اجرای احکام دادسرای تهران است.«
  واکنش رسایی به آزادی طبری!

رسیدگی به یک بخش از پرونده »علی اکبر طبری پور« 
معاون پیشین امور اجرایی و فنی مهندسی حوزه ریاست رئیس 
سابق قوه قضائیه با جرائم متعدد اقتصادی در سال ۹8 با عناوین 
اتهامی همچون »تشکیل شبکه ارتشا با وصف سردستگی«، 
»پولشویی«، »جعل اسناد« و »اعمال نفوذ در پرونده های 
قضائی« در دادگاه کیفری استان تهران انجام شد. پس از آنکه 
قوه قضائیه خبر آزادی طبری را اعلام کرد، حمید رسایی فعال 
سیاسی اصولگرا در توئیتی نوشت: »مرکز اطلاع رسانی قوه 
قضایه می گوید اکبر طبری منتظر اعاده دادرسی است. یعنی 
شاید تبرئه شود. چطور ممکنه کسی به آن شکل محکوم و الان 

تبرئه شود!«
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طبری آزاد شد، جزایری و زنجانی در زندان هستند

 این روزهای 3 محکوم اقتصادی معروف! 
     قوه  قضائیه: طبری ۴۵ ماه زندان بود؛ منتظر اعاده دادرسی است

مجلسی ها بر برگزاری در تهران تاکید دارند

 سرنوشت نامعلوم 
انتخابات تناسبی

  دلیل مخالفت مجمع چیست؟
۳ تیر ابتدا سخنگوی شورای نگهبان در 
پاسخ به سوال  درباره برگزاری انتخابات 
تناسبی مجلس شورای اسلامی در تهران 
گفت: ما در مرحله قبل بررسی طرح اصلاح 
قانون انتخابات، نسبت به اصل برگزاری 
اما  نداشتیم،  ایرادی  تناسبی  انتخابات 
ابهاماتی داشتیم که در رفت و آمد آن ابهام 
نیز برطرف شد. ما اکنون هیچگونه ایراد و 
ابهامی درباره برگزاری انتخابات تناسبی 
نداریم و با آن موافق هستیم؛ البته هیات 
عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلی انتخابات در مرحله قبل ایراداتی نسبت 
به این موضوع داشت، اما در این مرحله 
تاکنون نظری از مجمع دریافت نکرده ایم. 
یک روز بعد هیات عالی نظارت بر حسن 
اجرای سیاست های کلی نظام در جلسه ای 
تناسبی شدن انتخابات مجلس در تهران 
را مغایر با برخی سیاست های کلی و دارای 
ابهام دانست و نمایندگان در نشست علنی 
سه شنبه، ۶ تیرماه مجلس شورای اسلامی در 
جریان بررسی گزارش کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها در مورد طرح اصلاح موادی از 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی اعاده 
شده از شورای نگهبان بر برگزاری انتخابات 
به صورت تناسبی در تهران اصرار کرده و 
طبیعتا بر اساس آیین نامه داخلی مجلس، 
این موضوع برای تعیین تکلیف نهایی به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال می 
شود. همچنین نمایندگان برخی مواد طرح 
مذکور را جهت تأمین نظر شورای نگهبان 

اصلاح کردند.
  مجلسی ها اصرار دارند

 محمدصالح جوکار، رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها با اشاره به اصرار 
مجدد مجلس بر برگزاری انتخابات تناسبی 
در تهران، اظهار داشت: ما معتقدیم که 
زیرساخت های برگزاری انتخابات تناسبی 
در تهران فراهم است. وی با اشاره به مهم ترین 
ایراداتی که هیأت عالی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به مصوبه برگزاری انتخابات 
تناسبی در تهران گرفته است، گفت: آنان 
می گویند این مصوبه باعث ایجاد تبعیض 
می شود، چرا که بر اساس آن صرفا انتخابات 
مجلس در حوزه انتخابیه تهران با نظام 
انتخاباتی تناسبی برگزار می شود و در سایر 
نقاط کشور الگوی نظام انتخاباتی حداکثری 
است و باید نظام انتخاباتی در کل کشور 
یکسان باشد. رئیس کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها در مجلس تصریح کرد: 
همچنین گفته می شود که بر اساس مدل 
تناسبی انتخابات، شایسته گزینی محقق 
نمی شود. نظر آنان این است که فردی که 
بیشترین رأی را می آورد، باید به مجلس راه 
یابد اما در مدل تناسبی ممکن است فردی 
آرای خوبی هم کسب نکند اما چون لیست 
وی درصدی از آرا را آورده، به مجلس راه 
یابد. جوکار بیان کرد: هیأت عالی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بر این باور است 
که بر اساس مدل تناسبی انتخابات ممکن 
است یک لیست ۲۰ درصد آرای مأخوذه 
را بیاورد و لیست دیگری ۷۰ درصد آرای 
مأخوذه را کسب کند و هر دو به مجلس 
راه یابند در حالی که تفاوت آرای مأخوذه 
آنان بسیار زیاد است. نماینده مردم یزد در 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: پاسخ 
ما به آنان این است که نه تنها برگزاری 
انتخابات تناسبی در تهران باعث تبعیض 
نمی شود، بلکه برای برقراری و تحقق عدالت 
باید انتخابات در حوزه هایی مانند تهران که 
نمایندگان زیادی دارد، به صورت تناسبی 
برگزار شود. ادله ما در این زمینه آن است 
که همیشه یک لیست یکدست تهران به 
مجلس راه می یابند و دیگر لیست ها هم باید 
بر اساس درصد آرایی که کسب کردند، در 
مجلس کرسی داشته باشند. وی تاکید کرد: 
نحوه برگزاری انتخابات مجلس در تهران 
به صورت تناسبی هم کار دشواری نیست و 
به این صورت است که هر لیست، فهرست 
و هر شخص منفردی که در انتخابات حضور 
می یابد، نسبت به آرای کل یک رأیی دارد و 
به همان نسبت تعداد نمایندگان مجلس در 
تهران مشخص می شود. رئیس کمیسیون 
امور داخلی و شوراها در مجلس در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه چرا به رغم تأیید 
شورای نگهبان، هیأت نظارت این ایرادات 
را به طرح مجلس گرفته است، گفت: شورای 
نگهبان از نظر قانون اساسی و احکام شرع 
مصوبات مجلس را مورد بررسی قرار می دهد 
و این مصوبه را هم تأیید کرد، اما هیأت عالی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام با توجه به 
سیاست های کلی مصوبات مجلس را ارزیابی 
می کند که برخی از مفاد طرح اصلاح موادی 
از قانون انتخابات مجلس و بحث برگزاری 
انتخابات تناسبی در تهران را تأیید نکرده 
است. جوکار در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه با توجه به اصرار مجلس و ارجاع موضوع 
تناسبی شدن انتخابات تهران، کی قرار است 
مجمع تشخیص مصلحت نظام این موضوع را 
بررسی و تعیین تکلیف کند، گفت: هنوز به ما 
اعلام نکردند که چه زمانی قرار است در این 

مورد تشکیل جلسه دهند.

»آرمان ملی« از تغییرات مهم در میز ایران در آمریکا گزارش می دهد؛ 

 مالی رفت، پالی آمد
     پای توافق در میان است؟

  آرمان ملی- احسان اسقایی: »تغییر در میز ایران در 
ایالات متحده آمریکا!«؛ این جمله تنها  گذاره ای است که از خبر به 
مرخصی رفتن و حتی کناره گیری موقت رابرت مالی، نماینده آمریکا 
در امور ایران برداشت می شود. رابرت مالی چند روزی در رسانه ها 
آفتابی نمی شد و خبری از نماینده آمریکا در امور ایران به خصوص در 
زمینه هسته ای نبود. اولین بار برخی رسانه ها خبر دادند که مالی در 
جلسه جو بایدن با تعدادی از سناتورها غایب است و معاونش »آبرام 
پالی« در این جلسه که رسانه ها از محرمانه بودن موضوع جلسه حول 
محور ایران سخن به میان آورده بودند اخباری منتشر شد. البته دولت 
آمریکا رسما اعلام کرد رابرت مالی در مرخصی است و آبرام پالی 
به عنوان جانشین موقت او در امور ایران ایفای نقش می کند و فعالیت 

وزارت خارجه آمریکا در این زمینه را رهبری می کند.
  تغییرات در میز ایران جدی است

 به نظر می رسد به مرخصی رفتن رابرت مالی را نباید یک رویداد 
ساده تحلیل کرد زیرا در گذشته به رغم اینکه رسانه های مختلف از 
مذاکرات مخفی بین ایران و آمریکا گزارش می دادند مالی و بلینکن 
و حتی برخی از سخنگویان وزارت خارجه آمریکا به گونه ای با این 
موضوع برخورد می کردند که هیچ تحرک جدیدی در آمریکا در 
مورد برجام ایجاد نشده است. حال اینکه صرف مذاکرات مخفی 
در امارات و آمد و رفت های نمایندگان ایران و آمریکا به این کشور و 
حتی پیام آوری سلطان عمان به ایران نشان می داد که احتمالا هر 
دوطرف در رسیدن به نتایجی برای بازگشت به برجام و لغو تحریم ها 
نزدیک شده اند. به نظر می رسید؛ »مالی« تمایلی نداشت که آنگونه 

که رسانه ها گزارش می دادند در امور احتمال توافق با ایران خبر 
بدهد و هر گونه خبر در این زمینه با جواب سرد مالی و وزیر خارجه 
آمریکا و حتی وجود گزینه های روی میز از سوی آن ها علیه ایران 
سخن به میان می آورد. البته با نگاه دیگر می توان رفتن مالی را یک 
تحول ساده در آمریکا در خصوص ایران دانست اما زمانی که رفتن او 
را به سایر افرادی که در این مدت در ارتباط با ایران از ساختار وزارت 
خارجه آمریکا حذف شده اند، می گذاریم به این نتیجه می رسیم که 
رفتن مالی در کنار حذف ریچارد نفیو، معمار تحریم های ضدایرانی و 
شاپیرو سفیر اسبق آمریکا در رژیم صهیونیستی و معروف به »نجواگر 
اسرائیل« می گذاریم به این نتیجه می رسیم که احتمالا تحولات 
عمیقی در آمریکا شروع شده و قرار است در ارتباط با ایران تصمیمات 

دیگری غیر از روند دو سال گذشته گرفته شود. 
   رفتن مالی و تحلیل های چندگانه

 واقعیت آن است که در چند هفته ای که خبری از رابرت مالی 
نیست، خبرها در خصوص توافق تبادل زندانیان و همچنین آزادی 
اموال ایران قوت گرفته و رسانه های گوناگون غربی این خبر را اعلام 
کرده اند. برخی رسانه ها در این ارتباط نوشتند »اتفاقی که این احتمال 
را تقویت می کند که دولت آمریکا برای دستیابی به توافقات با تهران 
مجبور به محدود کردن برخی افراد شده است. چند روز قبل تر هم 
مرندی خبر داده بود »علی واعظ« دوست رابرت مالی از مذاکرات 
کنار گذاشته شده است.« سی ان ان اعلام کرد که منابع متعدد به این 
رسانه گفته اند رابرت مالی، فرستاده ویژه آمریکا در امور ایران، بدون 
دستمزد به مرخصی رفته است، این امر پس از تعلیق مجوز امنیتی وی 

در اوایل سالجاری انجام شده است. یک مقام آمریکایی به سی ان ان 
گفت که مجوز مالی در بحبوحه تحقیقات امنیتی دیپلماتیک وزارت 
امور خارجه در مورد سوءاستفاده احتمالی از اطلاعات طبقه بندی 
شده به حالت تعلیق درآمده است. مالی در این ارتباط به سی ان ان 
بیان داشت: به من اطلاع داده شده است که مجوز امنیتی من در دست 
بررسی است. اطلاعات بیشتری در اختیار من قرار نگرفته است، اما 
انتظار دارم تحقیقات به نحو مطلوب و به زودی حل شود. در همین 
حال، من در مرخصی هستم. هر چند برخی رسانه ها تلاش کرده اند 
با توجه به احتمال کنار زدن مالی از وزارت خارجه آمریکا از نقش 
ضعیف او در آزادی زندانیان آمریکا در ایران خبر بدهند اما واقعیت 
آن است که در دوران رابرت مالی بود که زمزمه هایی در مورد مذاکره 
با ایران، دسترسی ایران به منابع مالی در امور بشردوستانه و برخی 
خبرهای دیگر که پالس هایی در ارتباط با احیای برجام بود، منتشر 
شد. همچنین برخی رسانه ها هم ادعا کردند که مالی از تلاش برای 
ایجاد محدودیت بر برنامه هسته ای ایران کنار گذاشته شده است و 
دولت بایدن، برت مک گورک، یکی از مقامات ارشد شورای امنیت 

ملی را در این نقش قرار داده است. 
  در نهایت

  در نهایت به نظر می رسد بر اساس آنچه در رسانه ها پیرامون به 
مرخصی رفتن رابرت مالی و تعلیق دسترسی وی به اطلاعات محرمانه 
خبرهایی منتشر شده احتمال اینکه وی به دلایل امنیتی که ریشه 
در دسترسی به اطلاعات طبقه بندی دارد به مرخصی رفته باشد 
جدی تر است و این تحلیل می تواند صحت بیشتری داشته باشد 
تا تحلیل تحلیلگرانی که تلاش می کنند مرخصی رفتن مالی را به 
تلاش کم وی در ارتباط با ایران تحلیل کنند و معتقدند او قرار است 
از میز ایران برود تا تعامل آمریکا و ایران در پرونده هسته ای افزایش 
یابد. به نظر باید چند روزی صبر کرد تا مشخص شود آیا خبرها در 
مورد رفتن مالی جدی است یا اینکه مساله اساسا در ارتباط با نوع 

تعامل با ایران است؟!

 

 پیوستن جامعه اسلامی مهندسین 
به شورای وحدت 

  قائم مقام جامعه اسلامی مهندسین به عنوان یکی از اعضای مهم »شورای وحدت 
اصولگرایان« از برگزاری جلسات مشترک این تشکل با »شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب« برای حضور در انتخابات مجلس خبر داد. علیرضا خجسته پور با اشاره به 
نزدیکی انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، از همکاری و جلسات 
مشترک جامعه اسلامی مهندسین و شورای ائتلاف نیروهای انقلاب خبر داد و 
اظهارکرد: به لحاظ اجرایی به عنوان قائم مقام و محمدرضا باهنر در جایگاه دبیر کل 
جام )جامعه اسلامی مهندسین(، در جلسات شورای ائتلاف نیروهای انقلاب شرکت 

می کنیم و کار را با آنها جلو می بریم. 

  

 این روزها دلسوزان توصیه های انتخاباتی دارند. محمد بطحایی، وزیر پیشین آموزش 
و پرورش گفت: اگر شورای نگهبان با سخت گیری کمتری صلاحیت کاندیداها را مورد 
بررسی قرار داده و تایید کند تا افراد بیشتری از طیف های مختلف و سلیقه های مختلف 
جامعه بتوانند در آن شرکت کنند، با انتخابات پرشوری در اسفندماه مواجه خواهیم شد. 
اتفاقاتی در دوره قبلی افتاد که به تعبیر رهبری جفا شد. توقع این است که شورای نگهبان 
فتیله سخت گیری اش را مقداری کاهش دهد و افراد با سلیقه های مختلف با رعایت اصولی 
که در قانون اساسی آمده و تعهدی که باید نسبت به وظایف نمایندگی داشته باشند، در 

انتخابات شرکت کنند.

تلاش برای 
حضور پرشور در انتخابات


